
Protokół nr 55/23 

z posiedzenia Komisji 

Edukacji, Kultury, Sportu, 

Turystyki i Rekreacji 

z dnia 26 kwietnia 2023 roku 

Komisja obradowała w składzie: 

1. Zofia Krzemińska - Przewodnicząca Komisji, 
2. Andrzej Chatłas 
3. Jarosław Tadych, 
4. Danuta Zalewska, 
5. Katarzyna Kolasa, 
6. Ireneusz Balcer, 

Pozostali zgodnie z listą obecności (załącznik nr 1). 

Przewodnicząca Komisji otworzyła posiedzenie o godzinie 10.00. 

Na początek powitała członków Komisji, a także zaproszonych gości. Następnie 

zaprezentowała porządek obrad, który przedstawiał się następująco: 

1. Analiza arkuszy organizacyjnych szkół powiatowych. 

2. Informacja dotycząca dzieci szkół ponadpodstawowych na terenie powiatu 

w świetle prognoz demograficznych. 

3. Informacja nt. przygotowania szkół do egzaminów maturalnych i 

zawodowych w szkołach powiatowych. 

4. Działania promocyjne szkół z udziałem dyrektorów. 

5. Opiniowanie projektów uchwał na sesję. 

6. Sprawy wniesione, wolne wnioski. 

Ad.l. 

Lidia Sokulska-Tłok, Dyrektor Wydziału Edukacji, (...) poinformowała, że szkoły 

otrzymały już z kuratorium odpowiedzi akceptujące arkusze organizacyjne. Projekty 

arkuszy zostały sporządzone w oparciu o obowiązujące przepisy prawa oraz wytyczne 
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organu prowadzącego. Uwzględniono: standardy dot. liczby oddziałów, standardy dot. 

wymiaru etatu nauczycieli bibliotekarzy, standardy dot. wymiaru etatów specjalistów, 

standardy funkcjonowania świetlicy szkolnej (SOSW), standardy funkcjonowania 

internatu (CKZiU). 

Największą bolączką wszystkich placówek oświatowych są wakaty nauczycielskie. 

Trudno pozyskać w szczególności nauczycieli przedmiotów zawodowych i 

przedmiotów ścisłych. Dyrektorzy placówek mają nadzieję, że do końca sierpnia uda 

się tą kwestię rozwiązać. Podwójny rocznik sprawił, że w niektórych szkołach 

pojawiły się problemy lokalowe. Zarząd Powiatu w chwili obecnej czyni starania aby 

przystosować dwa pomieszczenia w budynku przy ul. 600-lecia 9 w Więcborku na 

sale lekcyjne dla CKZiU. W arkuszach organizacyjnych każda placówka 

przygotowała po jednym dodatkowym oddziale na następny rok szkolony. Tak 

naprawdę sierpień pokaże czy trzeba będzie dokonać kolejnych zmian w arkuszach. 

Przewodnicząca Zofia Krzemińska zapytała czy pozostałe placówki również mają 

problem z niewystarczającą ilością pomieszczeń klasowych. 

Dyrektor Lidia Sokulska-Tłok poinformowała, że już teraz niektóre placówki mają z 

tym problem a w przyszłym roku tych pomieszczeń może po prostu zabraknąć. To 

będzie ostatni taki rok z wyżem demograficznym. 

Dyrektor CKZiU w Więcborku Sławomir Kulpiński poinformował, że przy 

tworzeniu arkuszy organizacyjnych zakładano wariant optymistyczny. Jednakże jeśli 

w nowym roku szkolnym będzie trzeba utworzyć trzy oddziały, to będzie problem z 

obsadzeniem nawet 16 etatów. S. Kulpiński stwierdził również, że nie jest do końca 

pewny czy zmiana przepisów sprawi, że nauczyciele będą w stanie pracować dłużej 

niż półtora etatu. Dyrektor CKZiU poinformował, że ma również problem z 

nauczycielami informatyki. Obecny informatyk zapowiedział już, że jeszcze tylko 

jeden rok będzie pracował na cały etat. W obecnych czasach informatycy są 

poszukiwaniu na rynku pracy za duże pieniądze. Sławomir Kulpiński zwrócił radnym 

uwagę na standard placówki, którą zarządza. Stwierdził, że szkoła jest niedostosowana 

do obecnych czasów. Największy problem w szkole stanowią łazienki i podłogi. 

Infrastruktura zewnętrzna również nie należy do najlepszych, są braki w cemencie i 

nie ma dróg dojścia do szkoły. Infrastruktura sportowa zewnętrzna praktycznie nie 

istnieje. 
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Do dyskusji włączyła się dyrektor LO w Więcborku, Anna Skiba. Dyrektor 

poinformowała, że w jej szkole na dzień dzisiejszy jest 2,5 wakatu. Nauczyciele 

pracują w kilku placówkach. Problemy kadrowe są bardzo duże, brakuje w 

szczególności nauczycieli do matematyki. Do tego wszystkiego dochodzi jeszcze 

problem związany z przestarzałym sprzętem komputerowym. Niektórzy nauczyciele 

pracują na sprzęcie, który ma nawet 15 lat. Rząd co prawda zapowiada pieniądze w 

postaci bonów na sprzęt komputerowy dla nauczycieli ale to będzie ich prywatna 

własność, którą będą mogli mieć w domu. 

Do dyskusji włączył się Wicestarosta. Andrzej Marach poinformował, że jeśli 

chodzi o przystosowanie pomieszczeń na ul. 600-lecia w Więcborku na klasy, to 

będzie to w najbliższym czasie robione. Pani Skarbnik wie już, że na ten cel 

potrzebne są pieniądze. W budynku na 600-lecia muszą też być zrobione łazienki. 

Wicestarosta stwierdził, że problem z uczniami jest w chwili obecnej ale za rok tych 

uczniów już tylu nie będzie. Jeśli chodzi o stan budynku przy ulicy Pocztowej w 

Więcborku to powiat chce przystąpić do programu unijnego związanego z ochroną 

zabytków. Zarząd liczy, że to się uda. Wicestarosta stwierdził jednak, że trzeba wziąć 

pod uwagę, że budynki są z XIX wieku i trudno zrobić z tego nowoczesne placówki. 

Katarzyna Kolasa zapytała czy sala, z której korzysta PCPR jest dalej użytkowana 

przez tą placówkę. 

Wicestarosta odpowiedział twierdząco ale stwierdził, że jego zdaniem nie jest ona 

wykorzystywana w pełni. Należałoby tą sprawę przemyśleć. 

Dyrektor LO w Więcborku, Anna Skiba stwierdziła, że jeśli pojawi się np. 100 

uczniów więcej to nie jest pewna, czy sanepid nie zakwestionuje tego, że jest za mało 

toalet. Dyrektor stwierdziła jednak, że zdaje sobie sprawę, że w kolejnym roku tego 

problemu już nie będzie. 

Zofia Krzemińska odniosła się do problemów kadrowych i zapytała czy jeśli 

znacznie wzrosłyby płace nauczycieli, to przełożyłoby się to na większe 

zainteresowanie zawodem. 

Sławomir Kulpiński odpowiedział, że przykładem są pielęgniarki. Nagle w 

Bydgoszczy powstały 3 kierunki pielęgniarskie. Dyrektor CKZiU stwierdził, że 

gdyby nawet minister zwiększył pensum a za tym poszłyby podwyżki, to tak by było. 
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Oczywiście można dyskutować nad nauczycielskim pensum, gdyż panuje opinia, że 

jest ich za mało. 

Anna Skiba zauważyła, że problemem są nauczyciele matematykami, informatyki, 

przedmiotów zawodowych. Takie osoby wszędzie indziej zarobią dużo więcej. 

Dyrektor ZSP w Sępólnie Kraj., Michał Humerski zauważył, że dodatkowo 

nauczyciele borykają się z dużymi problemami wychowawczymi. 

Dyrektor LO w Sępólnie, Tomasz Cyganek odniósł się również do jakości 

potencjalnych osób do pracy w szkole. Bardzo często okazuje się, że praktykę 

pedagogiczną odbywają oni online. Później rzeczywistość szkolna okazuje się zbyt 

trudna. 

Dyrektor SOS W w Sępólnie Kraj., Mariusz Czerwiński stwierdził, że sytuacja w 

szkole specjalnej wygląda jeszcze trudniej, gdyż nauczyciele muszą posiadać specjalne 

umiejętności. W chwili obecnej w placówce pracuje nauczyciel, który w trakcie 

indywidualnego nauczania pokonuje 300 km. W związku z powyższym, gdyby te 

kilometry zostały przekroczone nie obejmowałaby tego delegacja. 

Andrzej Marach poprosił dyrektora Czerwińskiego aby tą sprawę opisał i przedłożył 

Dyrektor Wydziału Edukacji, (...). Być może uda się tą kwestię uregulować. 

Dyrektor Humerski poinformował Wicestarostę o tym, że byli absolwenci jego 

szkoły, którzy teraz mają własne firmy zaoferowali pomoc w remontach szkoły. 

Wszystkie prace miałyby być wykonane bezpłatnie. Dyrektor zapytał czy 

Wicestarosta wyraża na to zgodę. Andrzej Marach stwierdził, że nie widzi 

przeszkód. 

Ad.2. 

Lidia Sokulska-Tłok przedstawiła dane dot. liczebności uczniów w szkołach 

podstawowych powiatu sępoleńskiego. Dane dotyczą ośmiu roczników począwszy 

od roku szkolnego 2023/2024. Z tabeli wynika, że rok szkolny 2023/2024 ukończy 

605 uczniów, rok 2024/2025 - 184, rok 2025/2026 - 367, rok 2026/2027 - 391, rok 

2027/2028 - 418, rok 2028/2029 - 388, rok 2029/2030 - 379, rok 2038/2031 - 361. 

(załącznik nr 3). 

Ad.3. 
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W tym punkcie porządku obrad dyrektorzy szkół poinformowali o swoich 

przygotowaniach do egzaminów zawodowych i maturalnych. 

Michał Humerski stwierdził, że jego placówka jest w pełni przygotowana do 

przeprowadzenia zarówno egzaminów zawodowych, jak i matury. Ustalono również 

składy komisji. 

Tomasz Cyganek dodał, że jeśli chodzi o maturę to uczniowie już we wrześniu muszą 

wstępnie określić z jakich przedmiotów maturalnych będą zdawać. 

Sławomir Kulpiński poinformował, że w CKZiU egzaminy w sumie trwają dwa 

miesiące. Od strony organizacyjnej trudniej przygotować egzamin zawodowy. 

Przepisy są coraz bardziej restrykcyjne, chociażby to, że do części praktycznej trzeba 

przygotować sale, czy stworzyć odpowiednie warunki dla osób, które mają różne 

orzeczenia. Znacznie bardziej stresujące są egzaminy maturalne, chodzi głównie o to, 

żeby nie było przecieków z pytaniami, są różne zabezpieczenia, zdarzają się również 

maile z pogróżkami. 

Ad.4. 

Dyrektor ZSP w Sępólnie Kraj. poinformował członków Komisji, że szkoła 

przeprowadziła już tzw. drzwi otwarte. Innymi działaniami promocyjnymi 

przygotowanymi przez szkołę są: rollupy, plakaty, ulotki, strona internetowa, wizyty w 

szkołach podstawowych. 

Dyrektor CKZiU w Więcborku poinformował, że pytał Starostę czy tak naprawdę 

szkoła powinna się promować skoro ma za mało lokali. Pan Starosta potwierdził. W 

związku z powyższym placówka odwiedziła wszystkie szkoły podstawowe, również 

te, które nie znajdują się na terenie powiatu sępoleńskiego, choćby w Mroczy. Poza 

tym odbyły się liczne spotkania z uczniami klas ósmych SP. Oprócz tego odbędą się 

jeszcze „drzwi otwarte", jest strona internetowa. Przyjęto takie założenie, że to 

uczniowie, a nie nauczyciele zachęcają do kontynowania nauki w CKZiU. W 

najbliższym czasie zostanie nagrany krótki film promocyjny o szkole. 

Dyrektor LO w Więcborku poinformowała, że placówka przygotowała m.in. ulotki, 

stronę internetową, przeprowadziła lekcje promocyjne w szkołach podstawowych, 

„drzwi otwarte", zorganizowany zostanie również XI Rajd Korczaka i inne. 
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Dyrektor Michał Humerski zapytał Wicestarostę, czy istnieje możliwość organizacji 

transportu publicznego, który obejmowałby takie miejscowości, jak Gronowo, 

Witkowo, Kęsowo. Brak transportu, nawet jeśli nie był on wykorzystywany w stu 

procentach sprawia, że młodzież wybiera naukę gdzie indziej. 

Lidia Sokulska-Tłok stwierdziła, że linie autobusowe muszą jednak mieć gwarancję 

opłacalności. 

Na koniec Przewodnicząca Zofia Krzemińska podziękowała dyrektorom za przyjęcie 

zaproszenia udziału w posiedzeniu Komisji. 

Po zrealizowaniu wszystkich punktów porządku obrad Przewodnicząca Zofia 

Krzemińska zakończyła posiedzenie Komisji o godzinie 11.50. 

Protokołowała: 
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